
Stanovska organizacija JUU 
Ms izvršnega odbora 
—iz Pozdravne brzojavke in izjave soli

darnosti izvršnemu odboru JUU, odnosno 
predsedniku Ivanu Dimniku so v zadnjem 
času poslali učiteljstvo srezov: Bijeljina, Dev
delija, Trebinje, Prnjavor, Novi Sad. Stara 
Pazova, Gradačac Cetinje, Smederevo, Ne
gotin, Trstenik, Sombor, Carevo selo. Dani
lov grad, Kumanovo, Bijelo polje, Ohrid. 

Is društev 
Vabila 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO ORMOŽ 
bo zborovalo v soboto, dne 16. decembra, v 
Ormožu. Poleg običajnih točk je na dnevnem 
redu predavanje sreskega šumarskega refe
renta za Maribor, 1. breg, o kmečkem gozdar
stvu. — Polnoštevilno udeležbo članstva pri
čakuje — odbor. 

= JUU ZA SREZ PTUJ bo zborovalo 
dne 16. decembra ob pol 9. uri v Mladiki z 
običajnim dnevnim redom in predavanjem. 
Ne pozabite na pedagoško skrinjico in na 
predloge. Odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO V ŽU
ŽEMBERKU bo zborovalo v soboto, dne 16. 
decembra 1939., ob 10. uri dop. v Žužember
ku. Dnevni red: 1. Situacijsko poročilo. 2. 
Naši prejemki. 3. Učitelj in njegovi uspehi 
v šoli. Predava tov. Hinko Ravbar. 4. Slučaj
nosti. — Pridite res vsi! Odbor. 

= JUU   SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANA  MESTO zboruje v sredo, 13. dec., 
ob 8. uri v telovadnici II. deške šole na Coj
zovi cesti. Poleg običajnih točk je na dnev
nem redu tudi predavanje tov. Kobilice: »O 
področjih učiteljevega dela« in posebna točka 
Pedagoški pregled. — K polnoštevilni ude
ležbi vabi odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO MARI
BOR  DESNI BREG bo zborovalo v soboto, 
dne 16. dec. 1939., ob 9. uri v Narodnem 
domu v Mariboru, z naslednjim dnevnim 
redom: 1. Situacijsko poročilo. 2. Vprašalna 
skrinjica. 3. »Učiteljeva priprava«, Kontler. 
4. Predlogi in slučajnosti. Odbor. 

Poročila 
+ JUU — SRESKO DRUŠTVO V DOL

NJI LENDAVI je zborovalo dne 18. novem
bra ob pol 10. uri v Črensovcih. 

Že za 8. uro so bile vabljene tovarišice, 
da bi se pogovorile o izvenšolskem delu in 
ustanovile odsek učiteljic. Odziv je bil ma
lenkosten. Ali naj bo to dokaz, da učiteljice 
ne čutijo potrebe po načrtnem delu in izme
njavi misli? Odsek se ni mogel ustanoviti. 

Ob pol 10. uri je tov. predsednik otvoril 
zborovanje in podal situacijsko poročilo. Po
udarjal je potrebo po enotnosti, če hoče biti 
učiteljstvo res kos svoji nalogi. Ugotovil je 
razveseljivo dejstvo, da članstvo narašča, kar 
kaže, da smo doumeli potrebo časa, ko je vsa 
moč v organizaciji. V glavnih obrisih je po
dal poročilo iz predsedniškega zbora. Ni se 
razvila debata, kakor bi bilo normalno in 
nujno. 

Tov. M. Petovar je podala delovni pro
gram za vse leto. Potrebna so nam dobra 
predavanja, ki jih je preskrbela iz učiteljskih 
vrst. Nekateri predavatelji so poslali na iz
biro več predavanj, med katerimi je članstvo 
izbiralo. 

Tovarišica je tudi razložila pomen posve
tovalnice. Članstvo naj že za prihodnje zbo
rovanje pripravi vprašanja, na katera si želi 
odgovora. 

Tov. Gumilar je na prošnjo »Slov. muzej
skega društva? prosil tovariše, naj zbirajo 
muzejsko gradivo, in obenem pojasnil, kaj 
pride v poštev. 

Odbor je sprejel načrt sekcije za aktivi
zacijo članstva. Sklenili smo posnemati tova
riško kočevsko društvo glede izdelave sezna
ma neorganiziranega članstva in tov. društvo 
M. Sobota glede mesečnega poročanja o vseh 
učit. spremembah v srezu. Tudi v našem sre
zu je pomanjkanje učiteljstva. Tovariši, ki so 
nameščeni v drugih banovinah, naj se vrnejo 
in se namestijo doma. 

Proračun za tekoče poslovno leto je bil v 
celoti sprejet. Tov. blagajničarka je pohvalila 
tov. Preiningerja, bivšega blagajnika radi nje
govega vzornega dolgoletnega delovanja. 

Sledilo je predavanje tovariša Gomilarja 
»Prerez življenja prekmurskega ljudstva«. 
Sam Prekmurec je vestno podal zgodovinski 
razvoj in vpliv posameznih dob in gibanj na 
Prekmurje. Le redkokateri dogodek je razgi
bal življenje v Prekmurju. Ko se se drugod 
delavci borili že proti kapitalizmu, je živelo 
prekmursko ljudstvo še vedno fevdalno življe
nje. Zgodovina je dala svoj pečat. Prekmu
rec je svojevrsten. Posebna ljubezen do rod
ne grude je odmevala iz njegovih zadnjih 
besed. Dajte prekmurski zemlji in ljudstvu 
ljubezen, dajte Prekmurju kar morate in kar 
morete. Te besede naj bi bile kažipot v tretje 
desetletje svobode. 

Tov. Gerčar je izdelal vabilo za tovariše, 
ki še niso člani naše stanovske organizacije. 
Med rugim pravi: »Če smo kaj vredni, uspeh 
ne bo izostal, če smo nevredni, je bolje, da 
propademo v delu kot v brezdelju. Te besede 
naj veljajo vsem! 

Prihodnje zborovanje bo v prvi polovici 
decembra. 

Kovač Marija, tajnica. 

+ JUU — SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO RADOVLJICA je zborovalo na Jese
nicah dne 18. novembra ob navzočnosti 65 
članov. 

Tov. predsednik pozdravi na novo pri
stopivše člane, posebno pa predavatelja di
daktičnega vodjo poskusne šole tov. Kobili
co iz Ljubljane. Preden poda besedo g. pre
davatelju, se zahvali članstvu za poverjeno mu 
zaupanje na zadnjem občnem zboru in obljub
lja, da bo delal z vsemi močmi za povdig 
učiteljskega stanu in napredek šolstva v 
srezu. 

Tov. Kobilica je predaval o učiteljskem 
delu in njegovem področju. Priporoča, naj de
luje učiteljstvo na onem področju, kjer bo 
čutilo manjši odpor pri ljudstvu. Glavno pod
ročje mu je v šoli. Cilj slovenske ljudske šo
le je čim globlje prodreti v otrokov oblikoval
ni proces, da bo otrok zrastel v neškodljive
ga, koristnega in ustvarjajočega člana člove
ške družbe, Slovenca in državljana ter da ne 
bo čutil preveč negativne strani usode. Glob
lje je posegel predavatelj v oblikovalni pro
ces otroka, v študij in opazovanje otroka in 
je nanizal način oblikovalnega procesa na sle
deče točke: 1. opazovanje otroka. 2. Razgo
vor s starši doma o otroku. 3. Opazovanje 
otroka na cesti. 4. Previdno in diskretno po
vpraševanje med otrokovimi sorodniki in znan
ci o vzgojnih prilikah in podedovanih poseb
nostih (vprašalne pole). 5. Izpraševanje otro
ka samega v vseh oblikah. 6. Spoznavanje 
otrokovega znanja z uspešno uporabo učnih 
tekstov. 7. Opazovanje otrokovega okolja v 
šoli in doma. 8. Kulturni milje. 9. Pouk in 
vzgoja. Končno je opozoril predavatelj, da 
spada delo za otroka tudi v področje učite
ljevega dela. Učitelj naj pokaže voljo, da ho
če za otroka nekaj napraviti (šolske kuhinje, 
zavetišča in dr.). Važno je tudi delo za oko
lje tako zvano izvenšolsko delo, ki pa naj 
ne ibo slepo. Učitelj mora nreštudirati okolje, 
kaj je kraju potrebno, največ gospodarsko 
področje in delo pri gospodarskih zadrugah. 
To delo naj bo nadaljevanje šolskega dela po 
potrebi kraja, ne pa po želji gotovih ljudi. 



Na ta način usmerjeno delo bo ostalo učitelj
stvu v trajno vrednost, ljudstvu pa v napre
dek in zadovoljstvo. 

Tov. predsednik opozori članstvo na po
ročilo o zborovanju predsednikov v zadnji 
številki »Učiteljskega tovariša«. Nadalje po
roča, da je sekcija uspela v zadevi tov. La
harnarja glede priznanja let in položajne gru
pe. Zadeva se je vlekla več let. Tov. Lahar
nar se zahvaljuje društvu in sekciji za njen 
trud in poziva učiteljstvo, naj se tesno opri
me svoje stanovske organizacije, ki se bori 
za skupne koristi članstva in za koristi po
sameznikov, kar je ravno v njegovem prime
ru jasno dokazala. 

Tov. blagajnik poroča o stanju blagajne. 
Plačevanje je splošno zadovoljivo pri večini 
članov. V kolikor plačevanje ni zadovoljivo 
je razvidno iz preglednih tabel, ki so članstvu 
na vpogled. 

Tovarišica Rupnikova referira o akciji za 
obmejno šolsko mladino, prečita dopis šol
skega upraviteljstva iz Lokavca glede lanske 
pomoči in poroča, da vodijo letos to akcijo 
vsa narodno obrambna društva roka v roki s 
šolo. Poziva tovariše in tovarišice na skupno 
sodelovanje in prosi naj se ji o uspehih po
roča. Nadalje predlaga, naj bi tudi društvo 
prispevalo in to 500 din za nakup nocavic, 
obutve in drugo, kakor je to storilo tudi lan
sko leto. Soglasno sprejeto. 

Tov. Pavlin poziva na i članstvo pohiti z 
vplačevanjem naročnine za SŠM. 

Slike šol v srezu, ki so v varstvu tov. Pi
brovca, se po soglasnem sklepu vseh navzo
čih izroče oz. odpošljejo šolskemu muzeju. 

Prihodnje zborovanje bo v Lescah. 
Bulovec Alojzij, preds. Rutar Ludvik, taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO SV. LE
NART V SLOV. GORICAH je imelo svoj 
občni zbor dne 11. novembra t. 1. pri Sv. Le
nartu v Slov. goricah. Navzočih je bilo 42 
članov, t. j . 72 %. 

Po otvoritvi je predsednik tov. Košenina 
pozdravil navzoče, posebno pa novo pristo
pivše tovarišice in tovariše. Prečital je obe 
predlagani kandidatni listi ter predlog za taj
no glasovanje, ki se je vršilo ob pol 11. uri. 

Sledila so poročila tajnice in blagajni
čarke ter poročilo nadzornega odbora, ki je 
predlagal blagajniku in odboru razrešnico, ka
tero je članstvo sprejelo. Nato, je tov. Križnic 
poročal o poteku banovinske skupščine, o 
glavni skupščini pa tov. Košenina. 

Volitve: Od dveh vloženih kandidatnih 
list je dobila prva lista z nosilcem tov. Koše
ninom 22 glasov, druga lista z nosilcem tov. 
Roglom pa 20 glasov, ter prva 4 odbornike, 
druga pa 3 odbornike v bodočem upravnem 
odboru. 

Delovni načrt: Pri razpravi o delovnem 
načrtu za leto 1939./1940. je tov. Majhen ostro 
kritiziral delo starega odbora, prikazal zapo
stavljajoč položaj najmlajšega učiteljstva v 
organizaciji ter poudaril nujno potrebo demo
kratizacije pravil. Glede stanovskopolitičnih 
zadev je neobhodno potrebno, da se član
stvo posvetuje in v celoti sodeluje pri deba
tah ter na ta način z vso aktivnostjo dela na 
njih izboljšanju. Njegova izvajanja so izzvala 
posebno pri mlajšem članstvu odobravanje. 
— Nato je tov. Rogl prečital predlog za de
lovni program. 

Konstituiranje novega odbora: Stavljena 
sta bila dva predloga za sestavo novega od
bora. Ker je tov. Košenina odklonil pred
sedniško mesto, je bil po njegovem predlogu 
sestavljen novi odbor takole: predsednik Rogl 
Fran, podpredsednik Križnic Jože, tajnik Jur
jaševič Rudolf, blagajnik Vižintin Rudolf; od
borniki Košenina Vlado, Kožuh Marija, Go
lob Josip; nadzorni odbor: Žmavc Andrej, 
Vižintin Vera, Koželj Marija. 

Upoštevajoč izvajanja in predloge član
stva, bo novi odbor sestavil načrt za delo v 
tekočem letu. 

Prihodnje zborovanje se bo vršilo v za
četku decembra. 
Rogl Franc, preds. Jurjačevič Rudolf, taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO MARI
BOR  DESNI BREG je zborovalo dne 11. 
novembra v Narodnem domu. 

Tovariš predsednik je podal poročilo seje 
predsedniškega zbora od 4. in 5. tega meseca. 

Tovariš Vrane je v poročilu o problema
tiki učnega načrta prikazal teoretične osnove 
za sodobno načrtno delo v šoli. Podal je te
meljna načela za zgradbo učnega načrta, ki 
naj obsega kulturno pomembno in časovno 
sodobno in mladinoslovnim izdelkom odgo
varjajočo in psihološko pravilno obrazovalno 
gradivo. Na primeru beograjskega projekta 
je pokazal prizadevanja komisije, ki se skla
dajo z idealnimi načeli povezanosti ljudske 
šole tako, da vsakemu šol. letu odgovarja tu
di vodilna misel, n. pr. za 1. šol. leto »Šola in 
dom«, 2. šol. leto »Naša občina v štirih letnih 
časih«, 3. šol. leto »Naša ožja domovina«, 4. 
šol. leto »Naša širša domovina«, 5. šol. leto 
»Gospodarska Jugoslavija«, 6. šol. leto »Naš 
prostor v Evropi«, 7. šol. leto »Naš prostor v 
svetu«, 8. šol. leto »Država in državljani«. 

V zvezi s predavanjem je bila sprejeta 
sledeča resolucija tov. Zorna: 

Učiteljstvo JUU za Maribor des. breg 
zbrano dne 11. novembra 1939., je v zvezi z 
razpravo o učnih načrtih in z ozirom na bo
dočo avtonomno ureditev šolstva zavzelo sle
deče stališče: 

Pri bodoči ureditvi slovenskega šolstva je 
nujno potrebno, da se pritegnejo k sodelova
nju oni slovenski pedagoški delavci, ki že 
dolga leta proučujejo šol. probleme v teoriji 
in raksi. To naj velja zlasti za bodoči učni 
načrt, ki mora odgovarjati pedagoškim, psi

hološkim in mladinoslovnim izsledkom ter 
mora biti v skladu z zmogljivostjo slovenske
ga otroka in kulturno višino našega naroda. 
Sedanji učni načrti ne odgovarjajo tem nače
lom, zato jih bo treba čimprej preurediti. 

Tudi ob tej priliki izjavljamo, da je uči
teljstvo voljno storiti vse za napredek slo
venskega šolstva, pričakujemo pa tudi od 
oblasti polno razumevanje tako v moralnem 
kakor tudi v gmotnem oziru, ko se bodo pre
urejale osnove našega narodnega življenja v 
banovini 'Sloveniji v okviru kraljevine Jugo
slavije. 
Petrovčič Simeon, predsednik. 

+ JUU — SRESKO UČIT. DRUŠTVO 
V KOZJEM je imelo svoj občni zbor dne 23. 
novembra 1939. v ljudski šoli v Kozjem. 

Po otvoritvi in prečitanih zapisnikih so 
bili prečitani dopisi, ki jih je vzelo> članstvo 
brez debate v znanje. 

O banovnski skupščini je poročal tovariš 
Kert Jože. Z ozirom na to, da so tovariši či
tali potek banovinske skupščine, je podal 
posebno poročilo. Naše društvo je predložilo 
več predlogov gospodarskega značaja. Vsi pa 
so bili zavrnjeni, ker je gospodarstvo sekcije 
vezano predvsem na članarino, ki je steber 
organizacije. Gospodarski odseki pa imajo 
vedno neki riziko, ki ne daje polne gotovosti, 
da bo toliko dohodkov. Gospodarstvo sekcije 
je vezano na delo mnogih odsekov, ki jih de
legat ne more pregledati. Zato je bilo sprejeto 
poročilo tudi nadzornega odbora. Na naše pr
vo zborovanje je prišel predsednik Kumelj, 
da bi podal članstvu tozadevne informacije 
in pojasnila. Ker se pa zaradi izrednih priiik 
zborovanje ni vršilo, so dobili te informacije 
le nekateri člani. K poročilu je pripomnil tov. 
Mencej, da bi bilo treba najti možnost, kako 
naj bi delegati dobili točen vpogled v orga
nizačno poslovanje, da bi tako odnesli s skup
ščine točno sliko dobrega poslovanja, 

O državni učiteljski skupščini v Banja 
Luki je poročal tov. Mencej Martin. Ker ni 
bil delegat kozjanskega društva, je podal po
ročilo le kot informator. V svojem poročilu 
je orisal glavne dogodke na skupščini in o 
zadržanju slovenske delegacije k tem dogod
kom. Treba je izmenjati društvena pravila, 
ker dosedanja niso več na mestu. Izgovor, da 
nova pravila niso bila predložena skupščini 
zaradi tega, ker niso sreska društva podala 
svojega mišljenja, ni na mestu. Sreska dru
štva osnutka novih pravil še niso dobila v 
pretres. Škoda je, da se je odcepilo hrvatsko 
učiteljstvo. in to v času, ko je enotnost tako 
potrebna. O postopku slovenske delegacije 
se še vodi diskusija, kjer bodo sporna mne
nja pojasnjena. Dolžnost vsakega organizi
ranega člana je, da čimbolj aktivno in kon
struktivno poseže v društveno življenje, ker 
bo s tem največ doprinesel k pozitivnim 
uspehom organizacije. 

Tajniško poročilo, ki ga je podal tovariš 
Kert, je bilo sprejeto. Blagajniško poročilo 
tov. Marte Regvatove izkazuje lepo sliko dru
štvenega poslovanja. Dolg nekaterih članov 
društvu znaša preko 3000 din. Odbor se po
oblašča, da ga izterja, in bo znesek uporab
ljen po sklepih prihodnjega zborovanja. Nad
zorni odbor je po predsedniku Komarju pred
lagal razrešnico, ki je bila soglasno sprejeta. 

Pri volitvah je bila samo ena lista. Po 
konstituiranju novega odbora je bil izvoljen 
za predsednika tov. Mencej_jjlartin, za pod
predsednika Kos MSIčšoi za blagajničarko 
Regvat Marta in za tajnika Kert Jože. 

Novi predsednik tov. Mencej Martin se 
je v imenu odbora zahvalil za zaupanje in 
obljubil delovati v korist učiteljstva, šole in 
društva. Prihodnje zborovanje je določeno za 
16. december t. 1. 
Mencej Martin, preds. Kert Jože, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO KAM
NIK je imelo svoje prvo letošnje zborovanje 
in redni občni zbor 11. novembra v Sokol
skem domu v Domžalah. Prisotnih je bilo 
75 članov, t. j . 60 %. 

Pred prehodom na dnevni red je tovariš 
predsednik objavil predloženo kandidatno 
listo in odredil čas volitev. 

Po uvodnih pozdravnih besedah, ki so 
veljale vsem novim članom in članicam ter 
našima veteranoma tov. Hitiju in Tomanu, 
je v obširnem situacijskem poročilu podal ce
lotno sliko dela in prizadevanja naše sekcije 
in centralne uprave, ki se neprestano trudita 
za pravno in materialno zaščito članstva. 

Navedbi konkretnih primerov, pri ka
terih je vodstvo sekcije doseglo načelno re
šitev pravnega in materialnega značaja posa
meznih članov, so zborovalci simpatično spre
jeli na znanje. 

Nadalje je v zvezi z izpremembami no
tranje ureditve države in še posebej z ozirom 
na razmere v organizaciji po glavni skupščini 
poudarjal nujno izpremembo pravil, ki naj se 
prilagode bodočemu stanju, in upoštevajo 
stanovsko linijo udruženja. 

Poročila društvenih funkcionarjev so bila 
soglasno sprejeta. 

Tov. tajnik je poročal o delovanju dru
štva v minuli poslovni dobi, tov. blagajnik pa 
o stanju naših financ. 

Tov. predsednik se je obema zahvalil za 
sodelovanje; tov. Cenčiču, ki je dolga leta 
opravljal težavne posle blagajnika v našem 
društvu, gre ob njegovi upokojitvi še posebno 
priznanje. 

Za strokovni odbor je poročal tov. Ma
ver, gospodarsko poročilo Učiteljske tiskarne 
pa je podal tov. predsednik sam. 

Na predlog nadzornega odbora je bila 
odboru soglasno izglasovana razrešnica. 

O poteku banovinske skupščine je po
ročal tov. Andolšek, tov. predsednik pa o 
državni skupščini že v situacijskem poročilu. 

Pri obravnavi aktualnih šolskih vprašanj 
se je kritiziralo neredne šolske upravitelje, 
ki so krivi, da se dotacije ne nakazujejo pra
vočasno; tov. Koman je navajal napake, ki 
se pojavljajo pri obračunih. 

Soglasno je bila odobrena članarina za 
tekoče poslovno leto po 18 din mesečno; pri 
tem je vštet že podporni fond. 

Pri slučajnostih se je sklenilo, da bo pri
hodnje zborovanje v decembru; predavanje 
za to zborovanje je prevzel tov. Jenko Metod. 

Sledile so volitve; predložena lista je bila 
soglasno sprejeta; za predsednika je bil po
novno izvoljen tov. Josip Napokoj, za bla
gajnika tov. Maks Koman, za tajnico pa tov. 
Hrastova. V odboru so poleg teh še tov. Me
hora, Golob, Andolšek in Malešič. Nadzorni 
odbor tvorijo tov. Smole, Inkret in Janša. Fi
nančni referent je tov. Merčun, v strokov
nem odboru pa so tov. Intihar, Rupnik Ma
rija, Svetina in Vodnik. V častno razsodišče 
so izvoljeni tov. Inkret, Intihar in Mehora s 
stalnima članoma Rusom in Ušeničnikovo ter 
sekretarjem Merharjem. Izvoljeni so bili tudi 
poverjeniki za Mladinsko matico (Lumbar), 
za Učiteljsko tiskarno (Napokoj), referent za 
»Pokret« (Svetina), poverjenica za odsek uči
teljic pa bo izvoljena na prihodnjem zboro
vanju. 

Po končanih volitvah je tov. Inkret pre
daval o malih živalih: predavanje je izvajal 
s skioptičnimi slikami. Nadvse zanimivo pre
davanje je moral, žal, zaradi pomanjkanja 
časa omejiti. Splošen aplavz zborovalcev in 
topla zahvala tov. predsednika sta najlepši 
dokaz, da je bilo članstvo zadovoljno s pre
davanjem našega rejca Inkreta. 
Jos. Napokoj, preds. Ivanka Hrastova, taj. 


